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radniční zpravodaj města
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Alice Cajthamlová 
má stříbro
z mistrovství ČR

… vybojovala senzační
stříbrnou medaili …
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Jak správně třídit 
sklo

… z barevného skla se totiž 
čiré již nevyrobí.
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Město Slatiňany rozhodlo,
že pro pravidelnou údržbu 
zeleně v obci uzavře dohodu …
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Ozvěny MĚSTO

Rada města Slatiňany projednala
na 14. schůzi 15. května 2023

Rada města schválila uzavření Smlouvy 
o  výpůjčce s  Národním hřebčínem Klad-
ruby nad Labem. Město má vypůjčeno 
pro Interaktivní muzeum Švýcárna od Ná-
rodního hřebčína Kladruby nad Labem 
sedm kusů muzejních exponátů. Předlo-
žená smlouva obnovuje současný nájemní 
vztah.
Rada neodsouhlasila výměnu stávajícího 
dřevěného oplocení na pozemku rodinné-
ho domu č.p. 210, Havlíčkova ulice ve Sla-
tiňanech za  oplocení betonové z  důvodu 
narušení kvality veřejného prostoru.
Rada města rozhodla o  vypsání veřejné 
zakázky malého rozsahu spadající do  III. 
kategorie s  názvem „Oprava střešního 
pláště na  bytovém domě Staré náměs-
tí č.p.  824 Slatiňany“ v  souladu s  vnitřní 
směrnicí č. j.: MěÚSl/00007/2020/RAD 
a schválila zadávací dokumentaci pro vy-
psání uvedené veřejné zakázky včetně 
seznamu oslovených dodavatelů pro tuto 
veřejnou zakázku. Dále byla jmenována 
výběrová komise.
Rada města vzala na  vědomí cenové na-
bídky na technický dozor stavebníka a au-
torský dozor na  jednotlivé stavby města 
Slatiňany, které se v letošním roce budou 
realizovat, a současně rozhodla o vystave-
ní objednávek a  uzavření smluv na  tech-
nický dozor stavebníka a  autorský dozor 
na stavby: 
Výměna vzduchotechnické jednotky Školní 
jídelny ve Slatiňanech
Protikorozní ochrana lávky 01L, Slatiňany – 
Podskála
Oprava pobřežní zdi Chrudimky, Slatiňany 
– ulice Na Ostrově.
Rada města schválila cenu za nájem z plo-
chy hrobového místa ve  výši 15,- Kč/m2/
rok a cenu za služby spojené s provozem, 
údržbou hřbitova a  likvidací hřbitovního 
odpadu ve  výši 36,- Kč/m2/rok/hrobové 
místo, poskytování pronájmu hrobových 
míst na  dobu 10 let s  účinností od  1. 6. 
2023.
Rada města schválila uzavření dodatku 
č. 3 k nájemní smlouvě o nájmu pozemku 
a prostor sloužících k podnikání, kdy bude 
navýšena pronajímaná část pozemkové 
parcely č. 536/4 v kat. území Slatiňany (ma-
nipulační plochy kolem kiosku na parkovi-
šti u hřebčína) na celkovou výměru 34 m2, 
s panem Jiřím Jandíkem.
Rada města schválila úpravu části pozem-
kové parcely č. 536/4 v kat. území Slatiňany 
o výměře 18 m2, a to umístěním zámkové 
dlažby a betonových palisád. 
Rada města schválila uzavření nové smlou-
vy o spolupráci při zajištění zpětného od-
běru a  zařazení místa zpětného odběru 
do obecního systému odpadového hospo-
dářství, která nahrazuje stávající smlouvu 

o  zajištění zpětného odběru a  využití od-
padů z obalů ze dne 30. 4. 2014, se spo-
lečností EKO-KOM, a. s. a schválila uzavření 
dohody o spolupráci v oblasti odpadového 
hospodářství, se společností Recycling – 
kovové odpady a. s. 
Rada města schválila 10. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na 94 805 620,- Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 20 086 388,19 Kč) a ve výdajo-
vé části 114 892 008,19 Kč (dorovnáno fi -
nancováním výdajů 0,- Kč) ve znění zprávy 
č. 8/14.
Rada města vzala na  vědomí posouzení 
provozní bezpečnosti stromů v  lokalitách 
stadion a nádraží ČD a schválila pokácení 
stromů navržených v posouzení provozní 
bezpečnosti stromů v  těchto lokalitách. 
Toto posouzení vyhodnocuje provozní 
bezpečnost 59 ks dřevin. 
Z  uvedeného průzkumu vyplynulo, že je 
nutné pokácet 1 ks dřeviny téměř oka-
mžitě, neboť jde o  havarijní strom, dále 
10 ks dřevin do 1 roku a 6 ks dřevin do 2 
let, u 41 ks dřevin je nutné provést odbor-
né ošetření. Stromy navržené ke  kácení 
jsou ve většině případů proschlé či suché 
s různými defekty (tlakové větvení, prasklý 
kmen, dutiny), dožívající. Je mezi nimi bo-
hužel i  usychající mohutná jedle ojíněná 
u budovy stanice ČD.
Rada města doporučila zastupitelstvu 
města schválit program 7. zasedání zastu-
pitelstva města Slatiňany.
V různém starosta Ing. Jan Brůžek seznámil 
radu města s návrhem na uzavření dodat-
ku č. 1 k  nájemní smlouvě uzavřené dne 
3. května 2023 se společností NIPASS s.r.o., 
jejímž předmětem je pronájem komu-
nálního vozidla BOCDOR typ 4075 včetně 
vysavačové nástavby Jasen a  rada města 
následně tento dodatek (prodloužení doby 
nájmu vozidla) schválila. 
Rada města zmocnila starostu pro účast 
na Sněmu Svazu měst a obcí ČR, který se 
konal v  termínu 18. 5.–19. 5. 2023 v Olo-
mouci.
Starosta dále seznámil radu s města s kan-
didáty na členy výběrové komise konkurs-
ního řízení na vedoucí místo ředitele/ředi-
telky ZUŠ Slatiňany.
Rada města následně jmenovala na zákla-
dě Vyhlášky č. 54/2005 Sb., o náležitostech 
konkursního řízení a konkursních komisích 
členy výběrové komise tohoto konkursní-
ho řízení. 

Rada města Slatiňany projednala
na 15. schůzi 29. května 2023

Rada města schválila bezplatný vstup 
na  plovárnu ve  Slatiňanech účastníkům 
38. volejbalového turnaje mužů a žen or-
ganizovaném volejbalovým oddílem SK 
Spartak.

Rada města souhlasila s  uzavřením Do-
datku č. 3 ke  Smlouvě o  dílo se společ-
ností GEOGARD s.r.o., jako dodavatelem 
stavby „Oprava opěrné stěny a  koryta 
náhonu Kabeláčova mlýnu“. Podstatou 
dodatku je účelné koordinování stavby 
se současně probíhající stavební akcí Ná-
rodního památkového ústavu v  tomto 
prostoru.
Rada města schválila uzavření Smlouvy 
o poskytnutí dotace z Programu 1 – Pod-
pora kulturních aktivit v Pardubickém kraji 
na rok 2023 ve výši 25 000,- Kč na přípravu 
a realizaci akce 13. slatiňanské pozastave-
ní, které se konalo dne 20. května 2023.
Rada města Slatiňany schválila vyřazení 
a prodej neupotřebitelného majetku, který 
je v evidenci města Slatiňany, a určila ve-
doucího údržby Miloše Víška jako osobu 
odpovědnou za likvidaci tohoto neupotře-
bitelného majetku.
Rada města zrušila usnesení 
č.  1115/74/2013/RMS ze dne 12. srpna 
2013 ve věci stanovení prodejní ceny za m3 
zdravého, napadeného a  poškozeného 
dřeva z  mimolesních dřevin a  stanovila 
prodejní cenu za  prostorový metr zdra-
vého, napadeného a  poškozeného dřeva 
z mimolesních dřevin. Cena za prostorový 
metr tvrdého dřeva byla stanovena ve výši 
800,- Kč, pro měkké dřevo 400,- Kč.
Rada města projednala zprávu hodnotí-
cí komise k  veřejné zakázce malého roz-
sahu s  názvem Oprava střešního pláště 
na bytovém domě Staré náměstí č. p. 824 
Slatiňany a  schválila výsledek zadávací-
ho řízení na  dodavatele uvedené veřejné 
zakázky a  dále rozhodla uzavřít smlouvu 
s vybraným dodavatelem uvedené veřejné 
zakázky, kterou je Vertikál Chrudim spol. 
s  r. o. s nabídkovou cenou 558 913,24 Kč 
vč. DPH.
Rada města schválila 11. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na 94 862 620,- Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 20 086 388,19 Kč) a ve výdajové 
části 114 949 008,19 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0,- Kč).

V různém Rada města schválila příspěvek 
ve výši 3 000,- Kč z rozpočtu města na cyk-
listické silniční závody Mistrovství ČR – Ex-
traliga Masters, pořádané Cyklistickým klu-
bem Pardubice v prostoru Monaco a okolí.
Rada města neschválila poskytnutí dotace 
pro Linku bezpečí, z.s. Neschválení pro-
běhlo po diskusi, ve které bylo argumen-
továno i  absencí přímé vazby tohoto z.s. 
na město Slatiňany.

Jednání Rady města blíže okomentoval 
Mgr. V. Peřina, radní

 ■ RADA MĚSTA SLATIŇANY PROJEDNALA
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Zlomyslný Černobíl se vrací na scénu s cí-
lem totálně zničit telku, kterou z duše ne-
návidí. Rozhodl se vysát z ní šťávu a zbavit 
ji tak všeho, co na ní mají lidé rádi. Pořady 

přestávají dávat smysl, mizí z  nich třeba 
zábava nebo akce. Pomoz Prze a ostatním 
kamarádům z  Déčka zastavit Černobíla 
a vrať telce kapku šťávy!
To můžeš dělat plněním úkolů, které 
najdeš na  zelených stanovištích, u  nás 
je to u  Interaktivního muzea Švýcár-
na, a  v Deníku zachránce, který dosta-
neš na  stanovištích červených. Letos 
červené stanoviště nenajdeš v infocent-
ru, ale na zámku u pokladny. Na obou 
typech stanovišť získáš samozřejmě 
i  hesla, která tě dostanou do  soutěže 
o ceny. Díky aplikaci Léto s Déčkem si 
můžete ukládat získaná hesla i  během 
výletu.

Od 1. července se dozvíš víc i v našem Tu-
ristickém informačním centru nebo u  zá-
mecké pokladny.
Více informací na www.konectelky.cz.

R. Maryšková

MĚSTO

Čtenáři naší knihovny 
nám poskytují dobré 
tipy a náměty na kni-
hy, které si oblíbili 
a  které by doporučili 
k přečtení i ostatním. 
Ty, kteří nám svůj názor a odkaz na zajíma-
vou a poutavou knížku ještě nezaslali, pro-
síme, aby si našli chviličku a buď osobně, 
nebo prostřednictvím e-mailu (knihovna@
slatinany.cz) tak kdykoliv učinili. My bude-
me mít větší množství výběru oblíbených 
titulů mezi vámi čtenáři a v každých Ozvě-
nách některé z nich uveřejníme.
Pro tento měsíc bychom chtěly nabídnout:
Sandra Brown – Tajnůstkáři
Magda Váňová – Učitelka angličtiny

 ■ MĚSÍC S PĚKNOU 
KNIHOU

Přijďte k nám do Íčka. A proč? Letos si 
můžete odnést razítko do vaší Vandrovní 
knížky právě od nás. Pokud jste cyklisté a 
rádi soutěžíte, tak určitě u nás přibrzděte a 
soutěžte o bohaté ceny. Více se dozvíte na 
www.cyklopecky.info.

Půjčovna kol ČD
Pokud se rozhodnete podniknout výlet v 
kombinaci vlak a kolo, je možné využít služ-
bu Českých drah a kolo si ve vybraných sta-
nicích vypůjčit. V Pardubickém kraji si je lze 

bez předchozí rezervace vypůjčit ve stani-
cích Česká Třebová, Chrudim, Choceň, Par-
dubice hl. n., Svitavy a Ústí nad Orlicí měs-
to. V dalších 5 stanicích je výpůjčka možná 
po předchozí rezervaci, a to v Hlinsku v 
Čechách, Lanškrouně, Moravské Třebové, 
Poličce a také u nás ve Slatiňanech. Rov-
něž lze využít bezplatnou přepravu vypůj-
čených kol na určených trasách. Více infor-
mací na www.cd.cz/cdbike.

V  pondělí 26. června 2023 byla zahájena 
oprava pobřežní zdi Chrudimky ve Slatiňa-
nech – ulici Na Ostrově. V období opravy 
nebude ulice průjezdná pro nákladní vozy, 
pohyb osobních vozů, chodců a  cyklis-
tů bude možný. Uživatele ulice prosíme 
o  vzájemnou ohleduplnost. Oprava bude 
dokončena v průběhu září 2023.

Ing. V. Hoff man

 ■ LETNÍ SOUTĚŽE ČESKÉ TELEVIZE – KONEC TELKY?!

 ■ PŘERUŠENÍ PROVOZU 
ŠKOLNÍ JÍDELNY

 ■ OMLUVA

 ■ UMÍSTĚNÍ KONTEJNERU 
NA BIO ODPAD

 ■ OPRAVA POBŘEŽNÍ ZDI 
VE SLATIŇANECH – ULICI 
NA OSTROVĚ

V období od 3. července do 4. srpna 2023 
bude mimo provoz školní jídelna ve Sla-
tiňanech. Důvodem je výměna vzducho-
techniky kuchyně jídelny.

Ing. V. Hoff man

Omlouváme se čtenářům Ozvěn za  chy-
by v  článku „Chodíme kolem něj“, který 
byl zveřejněn v  minulém vydání. Správný 
název je Českobratrská církev evangelic-
ká (chybně uvedeno Československá…), 
správně staršovstvo (volený orgán sboru), 
bylo chybně uvedeno staršinstvo.
Děkujeme za pochopení.

Redakční rada Ozvěn

V  souvislosti s  likvidací biologicky rozlo-
žitelných odpadů oznamujeme, že bude 
opět jednou měsíčně o víkendu umísťován 
u sokolovny kontejner na tento odpad.
Kontejner bude určen pouze pro občany 
s  malým množstvím biologicky rozložitel-
ného odpadu a pro ty, kteří nemají mož-
nost dopravit tento odpad do kompostár-
ny, tedy převážně starší občany.
Pro ostatní je k  dispozici kompostárna, 
s  provozní dobou: v  pondělí a  ve  stře-
du od  15.00 hod do  18.00 hod, v  pátek 
od  14.00 hod do  18.00 hod a  v  sobotu 
od 8.00 hod do 12.00 hod.

Bc. M. Doležalová, odbor správní

PŘERUŠENÍ PROVOZU PŘERUŠENÍ PROVOZU 
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Sklo – tento materiál je známý už tisí-
ce let. A  prakticky od  samého počát-
ku bylo jeho použití spojeno hlavně 
s potravinami, nápoji a později s okny. 
V  současné době má sklo ještě mno-
hem širší škálu použití - od skleněných 
obalů a okenních tabulí až po speciální 
optická vlákna sloužící k přenosu infor-
mací.

Každá česká domácnost ročně vytřídí té-
měř 35 kilogramů skla. Nejčastěji jsou to 
lahve od nápojů, zavařovací sklenice nebo 
rozbité skleničky. Čas od času se v domác-
nosti rozbije i  okenní tabule. To vše mo-
hou lidé v ČR třídit už do více než 91 tisíců 
kontejnerů. 

Ve  většině obcí a  měst v  ČR je zaveden 
sběr jak barevného, tak čirého skla. Pro 
sběr barevného nebo směsného skla slou-
ží kontejnery zelené barvy, na  sklo čiré 
jsou pak určeny bílé kontejnery. Důvod to-
hoto rozdělení je prostý – z barevného skla 
se totiž čiré již nevyrobí. 

Vytříděné sklo z  kontejnerů se sveze 
na třídící linky, kde se odstraní případné 
nežádoucí příměsi. Poté se nadrtí a  po-

mocí dopravníků a vibračních sít se dále 
upravuje. Nakonec se čistí na požadova-
nou vysokou kvalitu pomocí optoelekt-
rických čidel. Nečistoty by se totiž mohly 
dramaticky projevit na zhoršených vlast-
nostech nových skleněných výrobků. 
Jen si představte, že ve 100 kilogramech 
skleněného střepu pro sklárny může být 
maximálně jeden gram nečistot. Takovou 
kvalitu lze docílit pouze na velice složitých 
třídících zařízeních, která jsou schop-
na splnit požadavky skláren na  vstupní 
kvalitu skla. Proto se na rozdíl od papíru 
a  plastů sklo dotřiďuje jen na  několika 
málo specializovaných linkách – v  ČR je 
jich aktuálně šest. 

Nejčastěji se z  recyklovaného skla vyrá-
bí lahve na minerálky a pivo. Z  tabulové-
ho skla se pak opět vyrábí nové tabulové 
sklo. A  ve  specializovaných továrnách se 
z odpadního skla vyrábí tepelné izolace – 
skelná vata a tzv. pěnové sklo, což je ma-
teriál, který je vhodný jako izolační zásyp 
okolo domů, nebo jako izolace základové 
desky místo kamenného štěrku. Nadrcené 
sklo se může použít i bez nutnosti tavení 
jako přísada do speciálních druhů betonů 
a brusných hmot.

Proč recyklovat sklo?
Jako obalový materiál patří sklo z hlediska 
vztahu k  životnímu prostředí a  recyklaci 
k těm nejšetrnějším. Je totiž z velmi dobře 
recyklovatelných surovin. A lze jej recyklo-
vat prakticky donekonečna. Starým sklem 
se dá nahradit až 65 % sklářských písků, 
přičemž hlavní výhodou výroby nového 
skla ze starého je ohromná úspora ener-
gie, která může činit až 90% oproti výrobě 
ze sklářských písků.

Ve Slatiňanech můžeme sklo třídit do ze-
lených a bílých kontejnerů, aktuálně je jich 
49 (29 zelených a 20 bílých). V roce 2022 
jsme vytřídili 53,855 tun skla. 

Do  kontejnerů můžete třídit tyto druhy 
skla:
DO KONTEJNERU NA SKLO PATŘÍ
• barevné sklo a čiré sklo
•  lahve od vína, jiných alkoholických i ne-

alko nápojů
• tabulové sklo z oken nebo dveří
DO KONTEJNERU NA SKLO NEPATŘÍ
• keramika a porcelán
• zrcadla, autosklo, drátované sklo
• varné sklo nebo zlacené sklo

Bc. M. Doležalová

 ■ JAK SPRÁVNĚ TŘÍDIT SKLO?

 ■ JAK ZÍSKAT NOBELOVU CENU
Občané z domků a bytovek na sídlišti smě-
rem ke Kunčí si stěžují na hluk z nového 
obchvatu. Plným právem. Ten takřka tr-
valý hukot je velice nepříjemný a dokáže 
život pořádně otrávit. Autor těchto řádků 
o  tom ví své, podobně jako všichni lidé 
z ulice T. G. Masaryka. Vše, co dnes jezdí 
po  obchvatu, jezdívalo léta středem Sla-
tiňan. Plus samozřejmě to, co tam jezdí 
i dnes. Tisíce aut, kamionů a motorek pří-
mo před okny. Otevřít okno do hlavní uli-
ce bylo nemyslitelné. Lidé z ulice T. G. M. 
si po  otevření obchvatu hlasitě oddechli, 
i  když provoz je tam stále velký. Ovšem 
problém, sice menšího rozsahu, se pře-
sunul jinam. Co s tím? Není asi žádné jiné 
řešení, než protihlukové stěny. Ale kdy se 
jich dočkáme? Vzpomeňte si, kolik let jsme 
čekali na ten obchvat. Částečně by pomo-
hl i nějaký lesík podle silnice, ale ty stromy 
také rostou dlouho. Nejlepší by byla kom-
binace stěny i stromů, v každém případě 
se bude potřeba obrnit trpělivostí. Trošku 
by pomohlo investovat do oken s trojitým 

sklem, ale to problém vyřeší jen z  malé 
části, tedy pokud jste doma a máte zavře-
ná okna. A není to žádná láce.

Bohužel žijeme ve světě aut. Má ho dnes 
skoro každý a skoro každý s ním potřebuje 
denně jezdit. Jezdí s ním i ti, kteří by klid-
ně mohli jet autobusem, vlakem, na kole 
nebo jít pěšky. Auto mnohdy nemáme jen 
jako dopravní prostředek, ale někdy je to 
doslova člen rodiny, někdy symbol síly, 
majetku, auto nám dodává sebedůvěru, 
slouží jako naše vizitka, vylepšuje naši 
image. Podobně jako mobilní telefony 
nebo oblečení. 

Je to docela zajímavý fenomén. Když ně-
kdo řeže motorovou pilou, jezdí se se-
kačkou, pracuje s křovinořezem a podob-
ně hlučnými nástroji, hluk mu v  tu chvíli 
subjektivně nevadí. Hluk nevadí tomu, 
kdo ho sám vytváří. Vadí však všem, kteří 
jsou v  jeho blízkosti. No a s  těmi auty je 
to stejné. Když svým vozem frčíme něko-

mu před okny, vůbec o  nějakém hluku 
nepřemýšlíme, to není náš problém. Ale 
co s  tím? Nic. Musíme to vydržet. Samo-
zřejmě je třeba iniciovat stavbu protihlu-
kových bariér, ale zároveň bychom mohli 
alespoň přemýšlet, jestli zrovna teď mu-
síme tím autem jet, jestli to nejde nějak 
jinak. Trochu mi to připomíná řidiče, kte-
rý vztekle nadává, že stojí v  silniční zá-
cpě, kterou vlastně spoluvytváří. Žijeme 
ve světě aut, který jsme si sami vytvořili. 
Je to jako když náruživý kuřák bojuje s ne-
mocí plic, a přitom dál kouří. Má to vůbec 
nějaké řešení? Kdyby se to někomu poda-
řilo, je to na nobelovku.

Zdeněk Jirásek

 ■ PODĚKOVÁNÍ
Údržbě Městského úřadu Slatiňany děku-
jeme za  velmi pěkně vyrobené, zvýšené 
dvě lavičky na posezení i cvičení pro obyva-
tele DPS Slatiňany. Díky.

 ■ CHCETE BÝT V OBRAZE?

„Kultura je luxus, který k životu nepotřebuje-
me, přesto je to jediná podstatná věc, která 
nás dělí od zvířat.“

Bořek Šípek

Jaké divadlo, koncert nebo zábavný pořad 
ve Skutči chystají? Napište na e-mail kultu-
ra@skutec.cz.
Zařadíme vás do databáze a každý měsíc 
vám pošleme e-mail s  aktuální nabídkou 
kulturních akcí.

Matěj Zelinka, 731 557 422

 ■ PODĚKOVÁNÍ
Diakonie Broumov, sociální družstvo 
a  město Slatiňany děkují všem dárcům, 
kteří přispěli dne 8. 6. 2023 do sbírky po-
užitého ošacení a potřeb do domácnosti.
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Zápis č. 3 ze dne 7. 6. 2023 ze zasedání OV 
Škrovád

Přítomni
Za  OV pan/paní: Sýkorová, Picpauerová, 
Vašáková, Urbánek, 
Omluven: p. Zahradníková, Dočkal
Za občany: pan/paní: Koblížek, Velendorf, 
Zahradník, Slanina, Hrčková, A. Zitková, Zít-
ko, Tichá, Šťastný, Tušic, Půhoný, Šafránek, 
Růžička, Krajčová

Program jednání
1.  Vývoj v  otázkách diskutovaných na  mi-

nulém jednání

a.  Přesun kontejnerů, případně úprava 
stávajícího místa včetně kulturního za-
krytí – v jednání 

b.  Výstavba sila pro NH Kladruby n. La-
bem – dopisy dotčeným občanům 
o přerušení z důvodu jednání o úpravě 
projektu 

c.  Komunikace pro stavbu, ulice U  Lesa 
k.ú. Škrovád. Po  dokončení nové ko-
munikace (30. 6. 2023) se zasadit ze 
strany MÚ o přesměrování především 
nákladní dopravy na tuto, velký provoz 
těžkých nákl. aut z  návsi kolem WIKI 
k  ulici U  Lesa ohrožuje chodce, děti, 
ničí komunikaci. Vyzvat vedení města 
k  opětovnému projednání plánovací 
smlouvy se všemi dotčenými subjekty 
(dle p. Šťastného 25 subjektů) ohledně 
dokončení komunikace. 

d.  Údržba stromů a keřů kolem Chrudim-
ky – viz. diskuse 

e.  Možnost vybudování dětského hřiště 
s dotací z ČEZ – v jednání

f.  Návrh na přesun informačních tabulí – 
bude řešeno v souvislostech.

g.  Oprava Zvoničky – p. Hofman – pískov-
cový sokl zůstane zachován. Poděko-
vání patří p.  J. Korečkovi (Okrašlovací 
spolek Škrovád) za inicializaci obnovy. 

2. Kontrola přeplněnosti kontejnerů – viz. 
diskuse

Diskuse
Diskusi i celé zasedání řídila p. Sýkorová

a.  P. Velendorf vznesl návrh na zrušení do-
pravního značení na komunikaci od Bo-
netu na  náves (dodržovat přednost 
zprava), též redukci značek na  návsi. 
Odkaz na generel dopravy a parkování 
– p. Koblížek. 

b.  Požadavek na označení – směr Škrovád 
(modrá) od Slatiňan. Dále obnova doži-
lého značení se jménem obce.

c.  P.  Šafránek – připomínka ke  špatnému 
a  nebezpečnému stavu dřevin na  bře-
hu Chrudimky. Požádat odbor životní-
ho prostředí o spolupráci při přezkumu 
stavu porostů, případné řešení krizových 
situací. Dtto p. Tušic – viz. příloha.

d.  Vznesena kritika na práci údržby města 
– sekání a úklid trávy mimo jiné na kop-
ci kolem zvoničky, dále je třeba, aby 
pracovníci údržby sekali i  trávu na  po-
zemcích města vlevo za mostem podél 
Chrudimky. Dříve toto sekali a udržovali 
sami občané každý před svým domem. 
Vzhledem k jejich věku už tuto práci ne-
zvládají. Samozřejmostí by mělo být se-
kat všechny zatravněné pozemky patřící 

městu, pokud není domluveno jinak. Při 
úklidu po zimě je třeba odklidit i spada-
né větve, např. na návsi pod lípou, nejen 
listí.

e.  P.  Zavřel upozornil na  potřebu zabez-
pečení hluboké díry po  pařezu dávno 
pokáceného topolu na  Jizbě (vpravo 
za mostem naproti kaštanu). Nebezpeč-
né pro zvídavé děti.

f.  Doplňovat sáčky na  psí exkrementy 
na návsi. 

g.  Připomínky k  vylepšení vzhledu i  účel-
nosti (lavička pod lípou na návsi) budou 
řešeny v souvislostech.

h.  Průběžnou kontrolou bylo zjištěno, že 
bývá přeplněný kontejner na  plasty, 
též bílý kontejner na  odložené oděvy 
apod. Lze uvažovat o redukci kontejne-
rů na sklo. Svoz probíhá na jednom nákl. 
přívěsu, bílé i zelené sklo společně. Dále 
padl návrh na odvoz plastů před víken-
dem (středa, čtvrtek) vzhledem k  velké 
návštěvnosti obce zvláště v  letním ob-
dobí.

O prázdninách se zasedání OV Škrovád ne-
bude konat, setkáme se opět až první stře-
du v září tj. 6. 9. 2023 v 18 hod. v hostinci 
ve Škrovádě 

Dne 7. 6. 2023

Zapsala: Marie Picpauerová
 Schválila: Mgr. Klára Sýkorová

 ■ ZÁPIS Z JEDNÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU ŠKROVÁD

 ■ ZÁPIS ZE ZASEDÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU OBCE TRPIŠOV
č. 5/2023, ze dne 5. 6. 2023

Přítomni:
Jitka Blatoňová, Jaroslav Bleha, Petr Mi-
chek, Mgr. Renata Kočí, Vendulka Vachová.

1)  Město Slatiňany rozhodlo, že pro pra-
videlnou údržbu zeleně v  obci uzavře 
dohodu o provedení práce – ideálně se 
zájemcem přímo z řad obyvatel Trpišo-
va, za těchto podmínek:

-  odměna bude 150,- korun/1 hodinu 
práce - sekání trávy a údržba a stříhání 
keřů,

-  udržovány budou plochy na  návsi, 

v okolí rybníka a kaple a případně další 
obecní plochy v Trpišově dle požadav-
ku města,

-  pro rok 2024 plánuje město vymezit 
v rozpočtu částku na zakoupení sekač-
ky do  Trpišova, v  letošním roce bude 
třeba využít vlastních zdrojů obyvatel 
(v případě potřeby nabízí J. Bleha zapůj-
čit svou sekačku),

-  spotřebovaný benzín na údržbu zeleně 
město uhradí.

Osadní výbor žádá zájemce o  tuto prá-
ci (brigádu), aby kontaktovali některého 
z členů osadního výboru.

2)  Po stěně budovy krámu na návsi na stra-
ně u  nohejbalového hřiště při dešti 
z okapu stéká voda a promáčí zeď. Žá-
dáme město o zajištění opravy.

3)  V neděli 12. 6. od 15.00 uspořádá osadní 
výbor již tradiční Vítání léta (dětský den) 
v Trpišově na návsi za krámem. Můžete 
se těšit na soutěže, hry, zábavu, občerst-
vení pro děti a jejich rodiče a kamarády. 

4)  Příští zasedání OV proběhne v  pondělí 
3. 7. 2023 od 19 hodin v místním hos-
tinci.

Zapsala: Renata Kočí



06 Vydání číslo: 7/2023www.slatinany.cz

Ozvěny MĚSTO

Přikládáme dopis redakční rady, který byl 
zaslán panu Velendorfovi, v  souvislosti 
s  nezveřejněním jeho „Otevřeného dopi-
su“. (Pozn. Redakční rady)

Slatiňany 24. 2. 2023

Vážený pane Velendorfe,

Děkujeme za  Váš otevřený dopis týkající 
se obsahu Ozvěn Slatiňan. Statut zpravo-
daje, schválený Radou města v roce 2018, 
uvádí jako jejich hlavní účel a  poslání za-
jištění maximální informovanosti občanů 
o činnosti orgánů města, tj. Zastupitelstva 
a Rady Města a Městského úřadu. Počínaje 
březnovým číslem se navrátíme k předcho-
zí praxi stručného rozvedení jednotlivých 

bodů zasedání Rad a Zastupitelstev města 
tak, aby si občané mohli udělat podrobněj-
ší představu o  aktuálních tématech prá-
ce těchto orgánů. Koho by zajímaly větší 
detaily, je zde jednak možnost osobně se 
účastnit jednotlivých veřejných zastupi-
telstev, případně každý může za  účelem 
informování se kontaktovat městský úřad.
Váš návrh na vyčlenění dvou stran pro ko-
aliční a opoziční zastupitele neshledáváme 
účelným. Předpokládáme, že občany měs-
ta zajímají mnohem více další témata daná 
dále statutem Ozvěn, jako jsou informace 
o činnosti organizací, kterých je město zři-
zovatelem, o  činnosti místních společen-
ských, zájmových a sportovních organizací, 
o  činnosti místních fi rem, o  městě, jeho 
kultuře a  historii, případně i  komentáře 

vztahující se k  dění ve  městě, rozhovory, 
ankety apod., spíše než výměny názorů 
a  politické kolbiště místních uskupení, 
sdružení a stran komunální politiky. 

V  úvodu Vašeho otevřeného dopisu uvá-
díte své výhrady ke  dvěma konkrétním 
příspěvkům. Děkujeme za ně a bereme je 
jako podnět k naší další budoucí redakční 
práci. Forma a obsah jednotlivých příspěv-
ků je z hlediska jejich atraktivity pro čtená-
ře jistě subjektivní věc a to, co se někomu 
může zdát jako dlouhé, nezáživné nebo 
nadbytečné, může pro jiného být naopak 
to nejzajímavější z obsahu.

Ing. Vladimír Rašín
tajemník MěÚ, člen RR

V končícím II. pololetí školního roku jsme 
na DPS přivítali oddíl světlušek z místní or-
ganizace Junáka.

První setkání bylo ve znamení vzájemného 
představování starší generace (tj. obyvate-
lek DPS) a mládí – světlušek včetně jejich 
vedoucích. Na závěr nás děvčata přivítala 
krátkým mimickým představením na téma 
činností člověka.

V březnu se pak světlušky rozdělily na dvě 
skupiny a první z nich si připravily procviče-
ní našich již méně pohyblivých prstů ruky 
zhotovováním záložky do knih a na závěr 
jsme opět trénovaly svou pozornost při 
rozpoznávání jednotlivých činností podle 

gest a mimických náznaků. A už nám to šlo 
lépe než v předchozím měsíci.

Druhá skupina světlušek si pro nás v dub-
nu připravila kvíz oblíbených hlášek z po-
hádkových fi lmů či pořadů TV a kupodivu 
jsme my, stará generace, prokázaly, že si 
dost pamatujeme, a  skoro všechno jsme 
dokázaly přesně zařadit.

V měsíci květnu jsme se setkaly se skupi-
nou, která nás navštívila v březnu a s tou 
jsme opět podstoupily test postřehu při 
hře zvané „čelovka“. Hra spočívá v tom, že 
každý si vytáhne lístek s označením tvora 
nebo rostliny a ten je soutěžícímu, aniž by 
ho četl, přilepen na čelo. A při soutěži pak 

otázkami, kdy ostatní odpovídají jedno-
značným ano nebo ne, se snaží dopátrat, 
co vlastně na čele má. A tady došlo něko-
likrát k velmi komickým situacím. Závěrem 
jsme si společně procvičily postřeh při fy-
zickém střídání rukou při štafetě, kdy se 
často nečekaně měnil směr pohybu kolem 
stolu.

Závěrem dovolte vyslovit poděkování oddí-
lu světlušek a jejich vedoucím, že přinesly 
změnu do  našeho celkem jednotvárného 
života a  pomohly nám rozproudit rozum 
i končetiny. Těšíme se, že i následující škol-
ní rok 2023–2024 k nám budou docházet.

Marie Kyselová, 
obyvatelka DPS

Vážení čtenáři,
při otevření červnových Ozvěn jsem byl po-
těšen, když jsem si přečetl článek člena re-
dakční rady Zdeňka Jiráska o prospěšnosti 
rozdílných názorů na věc. Doslova napsal: 
„Nezatracujme nikoho jen proto, že má 
na věc veřejnou jiný názor. Míti na vše ná-
zor stejný, by nebylo normální“.

Zlatá slova. Ovšem v  únoru tohoto roku 
mně redakční rada, a nejen mně, odmítla 
uveřejnit článek, protože jsem měl odlišný 
názor na způsob informování, resp. nein-
formování občanů v  Ozvěnách. Tenkrát 
jsem se ve  svém otevřeném dopise re-
dakční radě pozastavil nad tím, jak může 
být celá stránka v  únorových Ozvěnách 
věnována automobilovému lednovému 
karambolu jednoho zastupitele či srdce-
ryvnému článku, jak pan starosta osobně 
pomohl občanovi bez domova. Což o  to, 
počin je to záslužný, i  když jak se říká, 
charita a pomoc se dělají, ale nemluví se 
o  ní. Ale nic se tam čtenář nedozvěděl 

o zásadních věcech jako např. o plánova-
ném nákupu pozemku za 10 mil. Kč nebo 
o  schváleném rozpočtu města, atd. Až 
následně kritika nákupu přiměla zpětně 
napsat k tomu článek pana Kubína, který 
s nákupem přišel.

Ale abych jen nekritizoval. Navrhl jsem, 
po vzoru jiných městských periodik, kde 
to běžně funguje, aby v Ozvěnách byla vy-
členěna stabilně jedna stránka vládnoucí 
koalici, aby se od  nich občan dozvěděl 
a  udělal si představu, jak spravují naše 
město, jaké mají plány a  vize. Zároveň 
stejný rozsah jsem navrhl pro opoziční 
zastupitele, aby měli též možnost vyjá-
dřit svůj názor a  jejich pohled na  věc. 
Smyslem je dáti čtenáři příležitost udělat 
si sám nezávislý názor na  věci veřejné 
ve městě.

Tehdy redakční rada zareagovala písem-
ným vyjádřením, cituji: „Váš návrh na vy-
členění dvou stran pro koaliční a opoziční 

zastupitele neshledáváme účelným. Před-
pokládáme, že občany města zajímají 
mnohem více jiná témata daná statutem 
Ozvěn…“ Myslím si, že čtenář je schopen 
si udělat vlastní názor a  redakční rada 
nemá posuzovat, co čtenáře bude více či 
méně zajímat, ale dát vyvážený prostor 
všem.

Vážená redakční rado, vzhledem k  tomu, 
že jste zveřejnili článek svého člena Zdeň-
ka Jiráska o chování vládní koalice a opozi-
ce, jistě bez problémů tentokrát schválíte 
příspěvek občana a daňového poplatníka 
o  konstruktivním návrhu na  zlepšení in-
formování občanů v  Ozvěnách. Pokud 
myslíte vážně slova, že se nemá zatracovat 
nikdo pro jiný názor, jistě nebude nic brá-
nit tomu, aby redakční rada dávala stejný 
prostor všem zastupitelům a  občanům, 
byť někteří mohou mít odlišný názor, než 
má vedení města či redakční rada.

Tomáš Velendorf, 
občan Škrovádu

 ■ DOPIS REDAKČNÍ RADY PANU VELENDORFOVI

 ■ ZE ŽIVOTA OBYVATEL DOMU S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU SLATIŇANY

 ■ NĚKOLIK VĚT O INFORMOVÁNÍ V OZVĚNÁCH
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Již po druhé se konalo v areálu hřebčína u jezdecké haly a kolbiště 
Na Rembáni. Celý sobotní den, a to 20. května, nás provázelo krás-
né jarní počasí plné sluníčka a všichni jsme si celý den krásně užili. 
Řada zajímavých hostů se postarala o bohatý celodenní kulturní 
program a byl připravený i jarmark s různorodou nabídkou zboží 
i jídel. Příchozí návštěvníci mohli zhlédnout nádherné vystoupení 
hřebčína i křtiny prvního letos narozeného hříbátka. Do vínku mu 
požehnal jak pan starosta Ing. Jan Brůžek, tak i pan farář Šilhánek. 

Rády bychom touto cestou chtěly poděkovat všem, kteří nám ja-
koukoliv pomocí k této úspěšné akci dopomohli. Velká podpora 
byla vynaložena ze strany Města Slatiňany, Národního hřebčína 
Kladruby nad Labem a Pardubického kraje. Všem patří velký dík. 
Už teď se těšíme na další, a to v pořadí již XIV. ročník, na který jste 
příští rok všichni srdečně zváni.

Renata Maryšková

MĚSTO

aneb
Čtyři tucty očí při vernisáži fotografi í koní ve Švýcárně

Pátek 16. června a  třetí hodina odpolední odstartovaly letní vý-
stavu fotografi ckých snímků paní Majky Vaškové z Pardubic. Ver-
nisáž, přítomní to jistě potvrdí, se velmi vydařila. Písně (ve stylu 
folk & country) tria Verča & Stázka & Péťa, milé slavnostní otevření 
výstavy sto dvaceti fotografi í (ne to není tisková chyba, vysvětlení 
bude následovat), orámovaly. Mgr. Majka Vašková, civilní profesí 
pedagožka, vystavovala své snímky vůbec poprvé. A nebojte, ne-
budou Vás nudit ani tématy, ani množstvím, protože… V poschodí 
Vaší krásně zrekonstruované Švýcárny je pohromadě umístěno 
dvacet snímku větších formátů s  popiskami, zatímco v  přízemí 
o přízeň diváka usiluje ve video smyčce na velkoplošné obrazovce 
stovka krásných barevných snímků pořízených jen a pouze ve Sla-
tiňanech…

Velké poděkování směřuje za  paní Stanislavou Jedličkovou ze 
Švýcárny za vstřícnost a vše další a k panu místostarostovi města 
Ing. Martinu Harsovi za hezká slova, kterými výstavu zahájil.
A  pokud jste o  vernisáž přišli, nesmuťte. Výstava bude trvat 
do 20. září letošního roku a v roce příštím ve stejnou dobu bude 
na stejném místě slavnostně zahájena výstava kreseb paní Ilony 
Kubíkové z jižních Čech, chovatelky, majitelky, jezdkyně klusáků, 
jejíž kůň startoval v neděli 18. 6. 2023 ve Freudenau ve vídeňském 
Prátru v Rakouském klusáckém derby. Ilona Kubíková kreslí skvě-
le, je samoukem a kumštu se věnuje co by koníčku, vedle koníčků 
živých. Stejně jako paní Majka, ani paní Ilona, ještě nikdy nevysta-
vovala…

Pavel Fiala

P.S. Paní Majka Vašková děkuje všem, kteří jakkoliv pomohli i těm, 
kteří přišli.

 ■ STAROKLADRUBŠTÍ A TI DRUZÍ – VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ MAJKY VAŠKOVÉ

 ■ XIII. SLATIŇANSKÉ POZASTAVENÍ
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Zachránilo jej před úplným zánikem, neboť 
jako památka, pocházející z doby vlády Jo-
sefa II., tedy konce 18.století, byla po roky 
bezprizorní, opuštěnou církví, která hřbi-
tov založila pro své zemřelé členy.

O  zrušeném hřbitově napsal autor dva 
články do Ozvěn. V prvním v prosinci 2015 
konstatoval jeho zpustlý stav, ilustrova-
ný šesti obrázky. Důvodem zájmu o tento 
bývalý hřbitov evangelíků byl patrně jeho 
neutěšený stav, což vedlo tajemníka MěÚ 
ing.  Prokše k  oznámení v  Ozvěnách, že 
byl zpracován projekt zaměřený na  pietní 
úpravu bývalého pohřebiště našich předků.
Druhý článek z února 2019 přinesl obrázky 
hřbitova po jeho revitalizaci, tj. po usazení 
rozházených náhrobních kamenů, sadové 
úpravě pohřebiště, vztyčení jejich symbo-
lu (kalicha) v  jeho středu apod. Ofi ciálně 
jej předala k  volné prohlídce evangelická 

farářka A. Lavická z Chrudimi 11. 12. 2018 
(obr. č. 1).
Rekapitulace dat o existenci evangelického 
hřbitova:
1)  Hřbitov byl založen v  roce 1786 na  zá-

kladě Tolerančního patentu Josefa II. 
(20. 10. 1781), podle něhož byli nekatolí-
ci zrovnoprávněni s katolíky (pouze kato-
lickému náboženství se dávalo přednost 
při veřejné bohoslužbě). O  tomto hřbi-
tově se zmiňuje publikace Chrudimsko, 
utváření venkovských sídel od L. Štěpá-
na a kol. z roku 2001.

2)  Poslední pohřeb zemřelého evangelíka 
na tomto hřbitově se konal 28. 10. 1953, 
od té doby byl ponechán osudu, pozůs-
talí kladli květiny na  hroby již dříve ze-
mřelých (obr. č. 2).

3)  Hřbitov je umístěn ve  volné přírodě 
na rozdíl od katolických a je přístupný ze 
silnice mezi Orlí a Kunčím. Upozorňuje 
na něj poutač, od něhož je 60 m vzdálen 
(obr. č. 3).

4)  Kunčí je od  roku 1960 místní součástí 
Slatiňan, které požádalo o  jeho zruše-
ní, k čemuž dostalo souhlas k 1. 5. 2005 
v  souladu se zákonem o  pohřebnictví 
č.206/2001 sb.

5)  V  roce 2014 byl zpracován projekt 
na  úpravu evangelického hřbitova 
od  renovovaného ateliéru Med Pavlík 
architekti, realizace se ujala stavební 
společnost Pluto s.r.o. Horka na podzim 
2015.

6)  Při úpravě hřbitova byl uprostřed vzty-
čen plechový kalich, charakterizující 

myšlení evangelíků, hlásící se k husitské 
době. V 19. století bylo spojeno s proje-
vem vlastenectví za národního obrození 
v  českém prostředí tehdejší rakouské 
monarchie (obr.  č.  4). Jako liturgickou 
nádobu, užitou při bohoslužbě, vidíme 
kalich na obr. č. 5.

HISTORIE

 ■ MĚSTO NECHALO PIETNĚ UPRAVIT NEPOUŽÍVANÝ A BEZ PÉČE 
ZANEDBANÝ  EVANGELICKÝ HŘBITOV U KUNČÍHO

O  zrušeném hřbitově napsal autor dva 

3)  Hřbitov je umístěn ve  volné přírodě 3)  Hřbitov je umístěn ve  volné přírodě 

myšlení evangelíků, hlásící se k husitské 

Obr. č. 1

Obr. č. 2

Obr. č. 3

Obr. č. 4

Obr. č. 5
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7)  Příslušníci této církve patřili k utrakvistům (kališníkům) církve 
evangelické, přijímající svátost oltářní podobojí, tj. chlebem 
i vínem. Nejbližší kostel pro bohoslužbu byl pro ně postaven 
až v roce 1935 ve Slatiňanech (22. 9. 1935), v Chrudimi to bylo 
o něco dříve, v roce 1890.

8)  Místní rodák z  Kunčího p.  Drahokoupil obnovil hrob svých 
předků na tomto hřbitově. Náhrobní desky měl složeny doma 
ve stodole, protože se obával jejich poškození. Osobně neskrý-
val dojetí a spokojenost nad současným stavem, k čemuž měs-
to fi nančně přispělo. (obr. č. 6).

Ing. Milan Vorel

HISTORIE, STALO SE

V minulém čísle byl zveřejněn článek „Ze života ZUŠ Slatiňany“. 
Nyní zveřejněné fotky jsou jeho doplněním. Fotky jsou ukáz-

kou z  vystoupení tanečního oboru ZUŠ, které se uskutečnilo 
9. a 10. května 2023 v chrudimském divadle Karla Pippicha.

 ■ ZE ŽIVOTA ZUŠ SLATIŇANY

Obr. č. 6
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13. června pořádalo Město Slatiňany pro seniory výlet na zámek 
Nové Hrady. Počasí stálo na naší straně, a přestože autobus nebyl 
plně obsazen jako v předchozích letech, všichni účastníci výletu 
odjížděli spokojeni. Na  začátku výletu jsme navštívili zámecké 
zahrady včetně křížové cesty. Poté jsme se občerstvili v zámecké 
kavárně, mezi zákusky sklidil největší úspěch staročeský povidloň. 
Někteří účastníci zavítali také do muzea motokol, které je rovněž 
součástí zámeckého areálu. Následovala prohlídka zámku a výlet 
byl zakončen obědem v zámecké restauraci.

I. Osinková

Na pozvání folklórního souboru Rokytí z Rokycan vyrazil Národo-
pisný soubor Formani od 9. 6. do 11. 6. na Mezinárodní Folklórní 
Festival Plzeň, který je pod záštitou CIOFF (Mezinárodní rada orga-
nizátorů folklorních festivalů a lidového umění). Své umění před-
vedli v historickém centru města a také v nedaleké vesnici Dýšina. 
I když vyrazili přes půl republiky, rozhodně nebyli nejvzdálenějším 
souborem, vystupovaly tu totiž soubory například z Ukrajiny nebo 
třeba z Nepálu.
Formani předvedli nejen tance z  regionů Chrudimska, Hlinecka 
a Nasavrcka a pásmo tanců a písní Louka – sečení a hrabání, tance 
s hráběmi, ovšem také krásné východočeské kroje, kterými hrdě 
reprezentovali náš region a především samotné Slatiňany.

Anna Buřvalová

 ■ VÝLET SENIORŮ DO NOVÝCH HRADŮ

 ■ FORMANI NA FESTIVALU V PLZNI

Na pozvání folklórního souboru Rokytí z Rokycan vyrazil Národo-
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Vážení čtenáři, ráda bych se s Vámi podělila o radost z akce spol-
ku Acord, z.s. Rodinné odpoledne u  Auerspergů, která pro-
běhla dne 4. 6. 2023 v zámecké zahradě. Jsme moc rádi, že třetí 
ročník přilákal opět tisícovku návštěvníků, kteří si tento vzájem-
ný čas náležitě užili a vychutnali. Myšlenka vychází z divadelních 
prohlídek, které spolek Acord hraje na slatiňanském zámku už 
čtvrtou sezónu. V nich ztvárňuje 15 herců knížecí rodinu Auer-
spergů a jejich služebnictvo. Ti si pro letošní rodinné odpoledne 
opět připravili bohatý program jak pro děti, tak i pro rodiče. V zá-
mecké zahradě bylo rozmístěno 16 stanovišť, kde si děti s rodiči 
mohli společně zahrát hru, vyrobit vlastní výrobek, podívat se 
na  pohádku, poslechnout si u  jezírka libé tóny zámeckého or-
chestru, občerstvit se, nebo se projet před hřebčínem v kočáře. 
U kováře si například děti vyrobily svůj vlastní hřebík, u hrnčířky 
si vlastnoručně vyzdobily svůj hrníček, další výrobky si odnesly 
od  perníkářky, nebo řezbáře. Nechyběla lukostřelba, polo, zá-
mečtí komedianti, učitelky přírodozpytu a dramatických umění, 
rytířský souboj, výroba šperků, ani oblíbená hra Cesta na Kočičí 
hrádek.
Velkým zpestřením bylo vystoupení Nezávislého divadla Praha 
s pohádkou Nábor šašků a koncert Chrudimské komorní fi lharmo-
nie s Večerníčkovým kvízem. Víte, jaká byla hlavní cena pro vyloso-
vaného výherce, který uhádl všechny Večerníčky? Krásná a vynika-
jící dortová Maková panenka! 
Děkuji za  spolupráci kastelánovi Jaroslavu Buštovi a  Státnímu 
zámku Slatiňany, za podporu Městu Slatiňany, Pardubickému kra-

ji a panu Mgr. Davidu Chaloupkovi. Dále také soukromému šip-
kařskému klubu Stoplights, z.s., který zajišťoval občerstvení, panu 
T. Wimmerovi, který s koníky vozil děti v kočáře, paní Ivaně Pro-
cházkové za pomoc s organizací, všem řemeslníkům a především 
všem účinkujícím a pomocníkům, kteří spolupracují s divadelním 
spolkem Acord,z.s.

Iva Ryzová

 ■ ACORD, Z.S.
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 ■ DIABETICI V CHLUMU U TŘEBONĚ
Svaz diabetiků uspořádal ve dnech 20.–27. 5. 2023 rekondiční po-
byt v Chlumu u Třeboně. Pobytu se zúčastnilo celkem 53 členů 
s rodinnými příslušníky. Z toho bylo 30 členů diabetiků. A zde tedy 
mozaika střípků z tohoto pobytu. 
Seniorský věk přináší nejen řadu nemocí, někdy utíká život 
i ve vlastním osamění. Pokud je kolem vás kolektiv jako u svazu 
diabetiků ve Slatiňanech, můžete zažít týden zážitků, smíchu i ne-
očekávaných sportovních aktivit. 
Květnová příroda dala pobytu v Chlumu u Třeboně zelený pod-
klad. Procházky kolem stříbrných rybníků Staňkovského, domá-
cího Hejtmana nebo rybníku Svět v Třeboni se hodily pro nená-
ročnou, ale pravidelnou turistiku. Duchovním zážitkem se stalo 
jihočeské poutní místo Lomec s klášterem, který spravují pouze 
3 řádové školské sestry sv. Františka (příslušnice stejného řádu 
žily ve Slatiňanech). Jedinečná byla návštěva zámku Kratochvíle, 
kde současně probíhala soutěžní výstava zámeckých květinových 
dekorací. Hrad z XIII. století v Nových Hradech, rodové sídlo Bu-
quoyů, někteří z nás poznávali z nedávno vysílaného televizního 
pořadu Modrá krev. Prohlídku kláštera Zlatá Koruna jsme zakon-
čili v kostele u kopie deskového obrazu Madony zlatokorunské. 
Prohlídku Schwarzenberské hrobky s jedinečným výkladem paní 
průvodkyně jsme zakončili na místním hřbitově u hrobu cestova-
tele Hanzelky, který si přál spočinout u Světa (rybníka). Také my 
jsme celý Svět objeli. Sice jen parníkem, ale za to však za slunečné-
ho počasí. Město Třeboň jsme navštívili několikrát. Zejména jsme 
si pochutnávali na  rybích specialitách, prohlédli si lázně Auroru 
s vyhlídkou na okolí i s bazénovým komplexem i dalšími zajíma-
vostmi. V Jindřichově Hradci jsme se zastavili u barevné fontány, 
současně tam probíhala výstava 74 nablýskaných automobilo-
vých veteránů. 
A sportovní aktivity? Procházka po dřevěných chodnících v přírod-
ní rezervaci Červená blata nám přiblížila borový prales, který zde 
vznikl po 70 letech od poslední těžby rašeliny, po staletí typické 
činnosti pro jižní Čechy. Dalším obdivuhodným výkonem všech 
účastníků byla cesta jednosedačkovou lanovkou na Kleť. Lanov-

ka postavená chrudimskou Transportou v roce 1960 je v dnešní 
době muzejním kouskem. Nastoupit a vystoupit z ní, při nepřetrži-
tém provozu, chce odvahu a tu měli všichni. Kamenná rozhledna 
na Kleti je nejstarší v Čechách. Observatoř je od vrcholu stranou 
a během léta zde probíhají denní i noční pozorování pro zájemce 
o astronomii.
A když se vyskytne deštivé počasí? Je to čas pro soutěživé aktivity, 
ať při hře Člověče, nezlob se!, hře Double, nebo karetních hrách. 
Odměnou byly čokoládové medaile, vítězem a jejím držitelem se 
stal pan František Drahoňovský. Po večerech došlo i na zpívání. 
K rekondičním pobytům patří pravidelné měření glykemie a krev-
ního tlaku, ranní rozcvičky i společné cvičení. V průběhu pobytu 
bylo průběžné vzdělávání našich diabetiků. A protože naše jedi-
nečná paní šéfová Olinka Slachová zajistila mimo výborné stravy 
i slunečné počasí, budou všichni zúčastnění na jižní Čechy dlouho 
vzpomínat. Paní Slachové i panu řidiči z fy Matějka patří to největší 
poděkování od všech účastníků zájezdu. 

Zapsala: R. Půlpánová

ka postavená chrudimskou Transportou v roce 1960 je v dnešní ka postavená chrudimskou Transportou v roce 1960 je v dnešní ka postavená chrudimskou Transportou v roce 1960 je v dnešní 
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Rádi bychom se s Vámi chtěli podělit o naše zážitky, které jsme 
prožili v naší mateřské škole. Tak rychle to uteklo a blíží se nám 
konec školního roku. Ale pěkně popořadě. 
Po  vánočním odpočinku se školka zase zaplnila dětmi. Na  děti 
čekaly nové učební pomůcky pro rozvoj digitálních kompeten-
cí a pomůcky k environmentální výchově. Dárečků bylo spoustu 
a my neztráceli čas na jejich vyzkoušení.

Děti z Kytičkové a Motýlkové třídy navštívily babičky a dě-
dečky v DPS Slatiňany. 

Zimní období nám přijely zpestřit sociální pracovnice z Centra pro 
dětský sluch Tamtam. Děti seznámily s vadami sluchu, ukázaly jim 
kompenzační pomůcky, znakový jazyk a jak komunikovat s nesly-
šícím.
V únoru proběhl Den otevřených dveří pro rodiče a širokou ve-
řejnost. Každá třída si připravila jinou vzdělávací nabídku a pre-
zentaci výukových pomůcek. Den otevřených dveří měl pozitivní 
ohlas, který byl pro paní učitelky příjemnou odměnou za  jejich 
práci s dětmi. 
Počasí nám přálo, napadl sníh a my se mohli vydat po stopách les-
ních zvířat. Ve spolupráci se zaměstnanci Lesní správy Nasavrky 
jsme se vydali do lesa u Nasavrk. Během výletu si děti prohlédly 
ve sněhu stopy lesní zvěře, srnce, lišky, kance. Zhlédly paroží vyso-
ké zvěře a rohy mufl ona. Děti také zaujaly stažené kůže kuny a liš-
ky. Před odjezdem do školy jsme měli možnost navštívit i místní 
skanzen, kde jsme si mohli prohlédnout živé divoké prase, kozy 
a nahlédnout do jejich obydlí. 
Celý měsíc ve školce běžel program pro předškoláky Mami, tati, 
pojď si se mnou číst. V rámci tohoto projektu vznikla knihobudka 
v naší školce, do které jsme vložili školkové knížky, ale také knížky 
z městské knihovny, kterou s dětmi pravidelně navštěvujeme.
Nezapomínáme na kulturní akce, které proběhly přímo v mateř-
ské škole. Děti si užily legraci při bubnování, karnevalový rej v mas-

kách, oslavy čarodějnic. Za kulturou jsme se vydali také do jiných 
měst, např. do divadla v Chrudimi, do planetária v Hradci Králové, 
k hasičům do Chrudimi, na Babiččin dvoreček za zvířátky, na vy-
hlášení soutěže aranžování květin v obce Ležáky. Za sportovním 
vyžitím jezdíme do  Chrudimi, kde pravidelně navštěvujeme do-
pravní hřiště.
Snažíme se maximálně využívat všechny možnosti našeho měs-
ta. V městské knihovně pro nás paní knihovnice připravila krás-
ný vzdělávací program. Navštívili jsme i základní školu a základní 
uměleckou školu. Ve škole děti stavěly z kostek, hrály Kimovu hru, 
skládaly mozaiku, vybarvovaly omalovánku a házely míč do papí-
rových krabic. Aktivitami je provázely děti z 5. třídy. Děti během 
návštěvy ZUŠ získaly povědomí o různých typech hudebních ná-
strojů, poslouchaly písničky z pohádek hrané na různé hudební 
nástroje (fl étna, trubka, klarinet, housle, pozoun, klavír, ukulele 
aj.) Podívaly se do tanečního sálu, kde viděly krátké baletní vystou-
pení, a do výtvarného ateliéru. 
Velkou předností naší školky je spolupráce s rodiči, kterou se sna-
žíme podporovat nejen na našich společných akcích. Jednou z ta-
kových akcí bylo jarní odemykání naší zahrady. Pro rodiče s dětmi 
byly připravené úkoly, při kterých prozkoumávali naši zahradu 
a poznávali oblíbená místa dětí. Tatínci zasázeli nové keře, které 
budou dětem sloužit jako hnízdo pro jejich nejtajnější rozhovory. 
Na závěr akce jsme si opekli buřty na ohni.
Na zahradě nám nově přibyla venkovní učebna s podiem. Učeb-
na je vybavená stoly, tabulí a také vzdělávacími potřebami. Díky 
ní můžeme s dětmi trávit více času na čerstvém vzduchu. Každá 
třída vyrobila doplněk pro její zútulnění a zabydlení. Stala se oblí-
beným místem pro děti, kde si mohou vychutnat svačinu a za hez-
kého počasí v ní rády obědvají.
Na konci května proběhlo rozloučení s dětmi, které po prázdni-
nách začnou chodit do základní školy. Děti obdržely na památku 
knížku a drobné předměty, proběhlo pasování na školáky. Před-
školáci spali ve školce, kde byl pro ně připraven bohatý program. 
Z pizzerie Tiano nám přivezli výbornou večeři. V této pizzerii najde-
te i tablo našich předškoláků. Po doplnění energie začalo tvoření 
triček a náramků přátelství. Když se setmělo, vyrazili předškoláci 
za kulturou v podobě ohnivé show. Při návratu do školky zahlédli 
bílou paní, která jim zanechala vzkaz. Stezka odvahy právě začala, 
všechny děti jí statečně zvládly. Bylo to jedno velké dobrodružství, 
které jsme si všichni užili. 

Oslava Dne dětí proběhla ve  velké parádě v  Lanovém centru 
v Pardubicích. Děti zdolávaly různé překážky, skákaly na trampo-
línách, lezly na horolezecké stěně nebo se houpaly na lodičkách. 
Abychom nelenili, vydali se naši předškoláci z Motýlkové a Kytič-
kové třídy reprezentovat školu na  sportovní hry v  Chrasti. Děti 
soutěžily v disciplínách:
1. Štafetový běh – na 50 metrů s předáním štafety
2. Hod do dálky – tenisovým míčkem
3.  Překážkový běh – běh zručnosti na 50 metrů s míčem v kelímku 

od jogurtu, štafetově
4. Skok v pytli – skok v pytli na 20 metrů, štafetově

kách, oslavy čarodějnic. Za kulturou jsme se vydali také do jiných 

 ■ LOUČENÍ SE ŠKOLNÍM ROKEM
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5. Pětiskok – pět skoků z podřepu za sebou.
Děti se umístily na krásném 4. místě z 12 týmů. Celý den si moc 
užily a do školky přijely s úsměvem na rtech a s medailí na krku.
Děti se Sluníčkové třídy se zúčastnily soutěže Dobrý skutek pro 
přírodu, která byla realizována pod záštitou Pardubického kraje. 
Děti vytvořily krmítko pro ptáky z krabice od džusu (využili jsme 
odpad) a  ušily si batůžky na  cesty do  přírody (nepodporujeme 
vznik plastů, batůžky využijeme opakovaně na  mnoho výletů). 
Za tento výkon se děti umístily na krásném 2. místě.
A už opravdu nám zbývá jen pár dní a  je na čase oslavit konec 
školního roku a blížící se prázdniny. Pojali jsme to netradičně, a to 
sportovně. Naše škola je zapojena do celoročního projektu české 
obce sokolské „Se Sokolem do života aneb Svět nekončí za vrátky, 
cvičíme se zvířátky“. Prostřednictvím tohoto projektu učíme děti 
vnímat pohyb jako přirozenost a součást jejich života, a  to díky 
kladné motivaci, při které je všemi aktivitami provází postavičky 
zvířátek.
Cvičení se Sokolem nás motivovalo, a  tak děti nacvičily krátkou 
pohybovou sestavu a poté již plnily cvičební úlohy na deseti sta-
novištích. Odměnou byl fotokoutek, medaile, přívěsek a diplom. 
Nakonec jsme si i opekli dobrotu na ohni. 
Zahrada byla plná rodičů a dětí, panovala zde pohodová atmo-
sféra, byl slyšet dětský smích. Všichni jsme si akci užili a těšíme se 
na další společné akce příští rok.
A to je vše, tedy konec školního roku 2022/2023. Děkujeme všem 
rodičům, zřizovateli školy, našim příznivcům za spolupráci a pod-
poru. 
Přejeme všem slunečné léto, prázdniny plné legrace, bohaté 
na zážitky a nová poznání. Těšíme se na další školní rok plný pře-
kvapení.

Kolektiv zaměstnanců Mateřské školy Slatiňany ve Švermově ulici
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Dlouhých 130 let letos uplyne od vzniku Lidových novin, dodnes 
vydávaného deníku. Podstatnou úlohu při jeho založení a rozvoji 
měla rodina Stránských, včetně její slatiňanské větve.
Zakladatelem Lidových novin v  roce 1893 a  prvním vydavate-
lem, od roku 1898 i výhradním vlastníkem, byl JUDr. Adolf Strán-
ský (1855–1931), úspěšný brněnský advokát, významný politik, 
od roku l895 poslanec moravského sněmu a později i říšské rady. 
Svou úrovní a  zaměřením upoutaly Lidové noviny pozornost 
řady literátů – mj. Dyk, Toman, Sova, Šrámek, Mahen, Těsnohlí-
dek, Neumann, bří Čapkové, Peroutka – ti všichni jako dlouholetí 
pravidelní přispěvatelé pozvedli prestiž deníku a tím i Stránské-
ho vliv na brněnské kulturní klima a veřejné dění. Adolf Stránský 
měl dlouhodobě pevné politické postavení vůdce české Moravy, 
v roce 1918 se v Brně podílel na státním převratu a vyhlášení Čes-
koslovenské republiky. Stal se poslancem revolučního Národního 
shromáždění a ministrem obchodu v první československé Kra-
mářově vládě.
V  roce l890 postavil slatiňanský stavitel Jan Schmoranz pro ob-
chodníka Maxmiliana Stránského (staršího bratra JUDr.  Adolfa 
Stránského) a  jeho ženu Františku roz. Gottliebovou na  hlavní 
ulici ve Slatiňanech obchodní dům – č. p. 117, do kterého se z ve-
dlejšího domu č. p. 91 přestěhovala i  rodina. Na poměry tehdy 
dvoutisícové obce to byl obchod s nezvykle širokou nabídkou: po-
traviny, textil, potřeby pro domácnost i pro hospodářství. Obcho-
du se dařilo, rodina mohla dobře fi nančně zajistit potomky. Syn 

Alfréd (1879–1927) vystudoval Právnickou fakultu UK v Praze, byl 
zaměstnán jako armádní auditor, ministerský tajemník, zejména 
však jako právník a ředitel Lidových novin. Vlastníkem deníku byl 
po  r. 1907 syn Adolfa Stránského, JUDr.  Jaroslav Stránský, pro-
fesor práva trestního na Masarykově universitě v Brně, novinář, 
politik, později člen londýnské exilové vlády a poválečný ministr 
spravedlnosti a školství. 
V roce 1920 se JUDr. Alfréd Stránský v brněnském kostele sv. Ja-
kuba oženil s Miladou roz. Lustigovou. Zemřel nečekaně v Brně 
22. 2. 1927 na chřipku, převezen byl na vlastní přání k církevní-
mu pohřbu do Slatiňan a na tamním hřbitově uložen do rodinné 
hrobky Stránských. Smutečním řečníkem na pohřbu 26. 2. 1927 
byl jeho blízký přítel PhDr. Arne Novák, literární kritik a historik, 
profesor bohemistiky Masarykovy university v Brně (později také 
její rektor). Arne Novák do roku 1939 vlastnil po své matce, spiso-
vatelce Tereze Novákové, dům v Proseči. Slatiňany, přilehlá obora 
s Peklem a Strádovem byly místem jeho častých výletů. Slatiňan-

 ■ STRÁNŠTÍ, RODINA POLITIKŮ, MINISTRŮ, NOVINÁŘŮ, PRÁVNÍKŮ, OBCHODNÍKŮ

Alfréd (1879–1927) vystudoval Právnickou fakultu UK v Praze, byl 
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ský Miroslav Kroufek vyfotografoval pohřební průvod při cestě 
z kostela sv. Martina na hřbitov. Týden po pohřbu zaslal fotografi i 
neteři zemřelého Miladě Strassové, dceři chrudimského advoká-
ta JUDr. Eduarda Strasse a jeho manželky Marty roz. Stránské ze 
Slatiňan. 
Shodou okolností právě Milada, později provdaná Carré, jako je-
diná z této chrudimské rodiny Strassových přežila holocaust. Se 
svým manželem, pařížským právníkem, včas uprchla před nacis-
ty do Francie a manželovi se podařilo utajit její židovský původ. 
JUDr. Eduard Strass za první světové války pomohl četným židov-
ským uprchlíkům z Haliče a Bukoviny zajištěním práce a bydlení. 
Také ve Slatiňanech, v domcích v Husově ulici, byli uprchlící jeho 
pomocí a pomocí obce ubytováni.

Války, politické a společenské zvraty minulého století způsobily, že 
rodiny Adolfa a Maxmiliána Stránských, synů chudého židovské-
ho povozníka a obchodníka, nemohly ve svém díle pokračovat. 
Mnohé z jejich dlouholeté usilovné práce však přetrvalo a zaslouží 
připomenutí. 
Děkuji panu Michalovi Dubskému za laskavé zapůjčení fotografi e 
z pohřbu A. Stránského a panu ing. Jiřímu Peškovi děkuji neméně 
za úpravu fotografi í.

JUDr. Hana Mikanová
Fotografi e: M.Kroufek, H. Mikanová

Prameny: Archiv Národní knihovny ČR – 2020, kniha farního úřa-
du Slatiňany, matrika zemřelých farního úřadu Slatiňany – 1927

Fotografi e: Dům č.p.117 ve  Slatiňanech, náhrobní deska nad 
opuštěnou hrobkou Stránských, pohřební průvod přecházející 
slatiňanský most, sdělení M. Kroufka neteři zemřelého Miladě 
Strassové

ský Miroslav Kroufek vyfotografoval pohřební průvod při cestě 

Alice Cajthamlová (roč. 2007) vybojovala senzační stříbrnou me-
daili na mistrovství republiky dorostu v atletice 17. 6. v Praze. Ač 
nepatřila k favoritkám, musela se sklonit pouze před vítěznou Re-
natou Láníkovou z Třebíče, která byla o 3 cm lepší.
Závod byl poznamenán prudkým lijákem, který několikrát vyhnal 
atlety z dráhy a sektorů. Na tartanu byly kaluže vody a mokré bylo 
samozřejmě i  doskočiště. Všechny výškařky tak skákaly méně, 
než byly jejich nejlepší výkony. Kromě Alice. Ta také svůj osobák 
(167 z loňska) nepřekonala, ale letošní nejlepší výkon (163) ano.
Začínala na 156 cm, které zvládla na první pokus, stejně jako dal-
ší výšku 160. Chleba se lámal na 163 cm. Tuto výšku překonaly 
pouze čtyři závodnice. Alice až na třetí pokus. Pouze dvě pak pře-
konaly laťku ve výšce 166 cm. Naše atletka to zvládla na druhý 
pokus. Pak byla soutěž kvůli lijáku opět přerušena a 169 cm už se 
Alici překonat nepodařilo. I tak je to ale obrovský úspěch. A také 
další důkaz toho, že v atletice se dá na nejvyšší úroveň dostat i ze 
Slatiňan. 

Zdeněk Jirásek

 ■ ALICE CAJTHAMLOVÁ MÁ STŘÍBRO Z MISTROVSTVÍ ČR
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Dorostenci senzačně druzí
Naši dorostenci nám dělají velkou radost. V  KP družstev 
10. 6. v Pardubicích nestačili pouze na suverénní Hradec Králové. 
Za námi skončily tak silné oddíly jako Hvězda i AC Pardubice nebo 
Chrudim. A to nám chyběli opory Jindra Vychodil a Pavel Pohorský.

100 m 
Postavili jsme čtyři sprintery a dva se dostali do fi nále A. Oba si 
zaběhli skvělé osobáky.
4. Matěj Kaňka 06 11,48 (v R 11,56)
5. Vojta Závodný 06 11,50 (v R 11,53)
V rozbězích běželi ještě
Matěj Pešata  (08)  12,23
a Matouš Roztočil  (09)  12,81
200 m
7. Vojta Závodný 06 24,10 
Vojta prokázal svoji příslušnost ke krajské špičce.
400 m
4. Radim Kopiště 07 54,51
6. Matěj Kaňka 06 57,04
8. Filip Velínský 07 57,27
10. Jan Velinský 09 66,53
Radim si zaběhl osobák, ač nebyl zcela zdráv a měl už v nohách 
půlku! Matěj měl vyšší ambice, ale po  dvou rychlých stovkách 
na něj padla trochu deka. Filip dlouhodobě zápolí s bolestmi no-
hou, ale boduje, a  Honzík (prvním rokem st. žák) si odbyl svoji 
čtvrtkařskou premiéru.
800 m
3. Radim Kopiště 07 2:06,39
Pěkné umístění a čas jen 0,3 za osobákem. Nebýt již zmíněné ne-
moci, jistě by osobák padl.
1500 m
3. Tomáš Pavliš 08 4:59,50
Až nečekaně vysoké umístění. Tady jsme hodně postrádali Vycho-
dila a Pohorského.
3000 m
Tak tohle nikdo nečekal. Vítězství a osobák.
1. Vláďa Jiša 07 11:09,77
5. Kamil Herzog 07 14:26,08
Kamil kvůli zranění nemohl běžet překážky, a tak pro body odběhl 
trojku.
300 m přek.
3. Vláďa Jiša 07 47,72
Po vítězné trojce další cenné body.
Výška
6. Matěj Pešata 08 155
No, výkon žádná sláva, ale body za 6. místo se počítají.
Dálka
7. Matouš Roztočil  09 539
Výborný osobák a 4 body od žáka Matouše. 
Koule 5 kg
2. Tomáš Flídr 07 14,52
4. Vojta Závodný 06 11,72
9. Matěj Lukáš 06  9,46
Všichni tři si překonali osobáky. Tomáš se zařadil na  1. místo 
v kraji a 11. v republice. Vojta má kouli jako doplněk ke sprintům.
Disk 1,5 kg
5. Tomáš Flídr 07 35,53
10. Ondra Culek 07 25,43
11. Matěj Kaňka 06 20,54
Další Tomášův osobák a důležitý bodík Ondry. Sprinter Matěj zů-
stal jedno místo za bodem.
Kladivo 5 kg
4. Matěj Lukáš 07 32,32
5. Tomáš Flídr 07 30,41

SPORT

 ■ ATLETIKA

Matouš Roztočil skok daleký

Kamil Herzog 3000 m

Doběh fi nále 100 m, zleva Matěj Kaňka, Vojtěch Závodný
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Zveme vás do  zrekonstruovaného bistra v  ulici Vrchlického (bývalá Mlsná Kočka). Název bistra vystihuje 
genius loci tohoto místa. Zveme vás na kávu, kávové speciality, pivo a míchané nápoje. Nabízíme zákusky 
vlastní výroby. Inspirací je pro nás pobyt a práce Karolíny Volfové na Sicílii, se kterou podnik provozuji. Naší 
silnou stránkou je vlastní kuchyně a těšit se můžete na saláty, panini, jídla z grilu a další jídla dle originálních 
italských receptur.

Jan Procházka, majitel

SPORT

 ■ CAFÉ & BISTRO U LÍPY NOVĚ OTEVŘENO

6. Ondra Culek 07 18,64
Matěj i Tomáš si překonali osobáky, slušně bodoval i Ondra.
Oštěp 700 g
12. Kamil Herzog 07 25,59
13. Jáchym Švec 09 21,38
Tady body nebyly. Kamil oštěpař není a Jáchym je prvním rokem 
st. žák. 
4x400 m
4. Jiša, Pavliš, Velínský, Kopiště 3:52,96
Čtvrtkařská štafeta je krásná disciplína. Tu si závodníci vždy nesmír-
ně užívají. Obzvláště, když už má každý v nohách další těžké běhy.
Neobsadili jsme 110 m překážek a tyčku. 

TABULKA 2. KOLA
1. Sokol Hradec Králové 8 167,5
2. Spartak Slatiňany 7 131,0
3. Jiskra Litomyšl 6 109,5
4. AC Pardubice 5 109,0
5. SK Nové Město n. M. 4 104,0
6. Atletika Chrudim 3 77,0
7. Hvězda Pardubice 2 67,0
8. Sokol Jaroměř 1 36,0

TABULKA PO DVOU KOLECH
1. Sokol Hradec Králové 16 417,5
2. Jiskra Litomyšl 13 235,5
3. Spartak Slatiňany 12 254,0

4. AC Pardubice 9 192,0
5. Hvězda Pardubice 7 189,5
6. SK Nové Město n. M. 7 184,5
7.  Atletika Chrudim 5 152,0
8. Sokol Jaroměř 2 56,0

Ve stejné soutěži jako kluci nastupují i tři dorostenky a jedna žáky-
ně za tým dorostenek AC Pardubice. 
100 m R
4. Žaneta Žáčková 07 13,86
7. Kateřina Opočenská 08 14,34
Finále B
 5. Žaneta Žáčková 07 13,58 OR
Dálka
10. Kateřina Opočenská  08 449 OR
12. Žaneta Žáčková 07 445
Výška
1. Alice Cajthamlová 07 162
Oštěp
5. Majda Chaloupková 07 32,64 OR
7. Alice Cajthamlová 07 30,68 OR
Koule
3. Majda Chaloupková 07 11,25 OR
Disk
3. Majda Chaloupková 07 28,36 OR

Zdeněk Jirásek.
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Laskavé večery vstoupily do svého třetího desetiletí. Těch uplynulých 
dvacet let přineslo 188 hudebně poetických pořadů a také řadu pří-
běhů. Pokusím se vám některé trochu přiblížit, než je sám zapomenu. 
Připomínám jen, že první LV se konal 4. 3. 2003.

V minulém díle padlo i  jméno Libora Blažka. Libor byl můj le-
titý kamarád, a  jelikož byl špičkový fotograf a  navíc milovník 
poezie, chodil mi Laskavé večery fotit, což dělal až do své před-
časné smrti v roce 2018. Většinu toho času fotil na klasický ki-
nofi lm (nevíte-li, co to je, zeptejte se někoho staršího). Já jsem 
mu vždy přinesl roličku fi lmu, on ji strčil do foťáku, vyfotil všech 
24 snímků (někdy 36), vyndal fi lm, předal mi ho a já jsem s ním 
druhý den běžel do  ateliéru dalšího kamaráda Rudy Vařejky 
a ten mi z toho udělal papírové fotky. Tak to funguje do dneška 
jen s tím rozdílem, že dnes k Rudovi nosím fl ešku a LV mi fotí 
Sváťa Svatoň. Když už jsem u těch fotek, od začátku si je lepím 
do kroniky a spočítal jsem, že za ty roky jsem za ně dal více než 
30 tisíc korun. Někdy myslím na to, co jednou s těmi kronikami 
bude.

Nemohu zde vyjmenovat všechny hosty, to by musely mít Ozvě-
ny mnohem více stránek. Musím to vzít trochu letem. Rád vzpo-
mínám na redaktora Českého rozhlasu Roberta Tamchynu. Ten 
přijel vlakem, ale v  Pardubicích nastoupil do  vlaku jiného než 
toho správného. Já jsem už byl ve Společenském domě a při-
pravoval jsem čaj, když Robert volal mé ženě (já jsem v té době 
mobil vůbec neměl, dnes ho sice mám, ale stejně ho nikam ne-
nosím), že je na nějakém nádraží, už jsem zapomněl kde, a volá 
SOS. Žena tedy skočila do auta a jela pro něj. Přijeli na posled-
ní chvíli, možná dokonce o chvíli později. Pravda, v sále už byli 
nažhavení Bíbři, kteří by klidně hráli celý večer sami, ale lidi se 
těšili na Roberta Tamchynu. Večer to byl nádherný a veselý. Ro-
bert skvěle vyprávěl rozhlasové historky a  třeba i  to, jak dělal 
rozhovory s Václavem Havlem a  jak se styděl, když na nádvo-
ří Pražského hradu spolu čůrali do  kanálu. Potom u  nás spal 
a u vína jsme si ještě dlouho povídali. Dodneška ho v rádiu rád 
poslouchám.

Jednou taky přijela žena, kterou bych sám asi nepozval. Televiz-
ní rosnička Taťána Míková. Přivezl ji Fred Strejček a dělali spolu 
pásmo z textů fi losofa Erazima Koháka. Vždy, když Táňu v televizi 
vidím, si na to vzpomenu.

Chtěl jsem pozvat slavného písničkáře a předsedu českého PEN 
klubu Jiřího Dědečka, a jelikož měl koncert v Litomyšli, rozjel jsem 
se tam za ním. Koncert měl být venku, ale lilo jako z konve, a tak 
byl přeložen do rockového klubu Kotelna. No, moc se to nepo-
vedlo. Většina lidí šla domů a v Kotelně byli jen rockoví štamgasti. 
Nějaký písničkář je moc nezajímal, a tak se tam klidně během kon-
certu bavili. To by je jeden nakopal do řiti. Ale s Jiřím Dědečkem 
jsme se domluvili. Jeho koncert u nás byl rozhodně povedenější 
než ten v Litomyšli. I Dědeček u nás spal a u vína vyprávěl tře-
ba to, jak v  jednom městě postavili kulturní dům, vyčlenili dost 
peněz na kulturu a z jedné úřednice udělali kulturní referentku. 

Ta neměla žádné zkušenosti a Jiřímu Dědečkovi zavolala, aby ho 
pozvala na koncert. Trochu ostýchavě se ptala, kolik peněz by asi 
tak za vystoupení chtěl. Dědeček zase diplomaticky odpověděl, že 
ať mu dá tolik, kolik je u nich zvykem. Paní se tedy zeptala, jestli 
by mu stačil honorář, který dostal jeden známý televizní bavič, což 
tehdy bylo 50 tisíc. Tolik peněz nikdy za koncert nedostal, a tak 
na to s radostí kývl. Týden před koncertem mu ta paní dost ne-
šťastně volala, že prodala jen asi 50 lístků. Dědeček na to, že to je 
normální, tolik na něj prý běžně chodí. Paní ale říkala, že na toho 
baviče byly všechny lístky v sále, což bylo asi 250 míst, týden pře-
dem vyprodány. Nakonec se tedy dohodli na  poloviční částce, 
což byl i tak největší honorář, jaký kdy dostal. Ve Slatiňanech hrál 
za dva tisíce.

Ne všechny pořady ale vyšly tak, jak bych si přál. Moc jsem se tě-
šil na Vlastu Třešňáka. Nejen jako na písničkáře, ale i na člověka 
statečného a  od  komunistů tvrdě šikanovaného a  vyhnaného 
z vlasti. Vlasta byl skvělý. Před koncertem. Přijel na něj dvě hodi-
ny předem, a bylo s ním moc příjemně povídání, během kterého 
vypil lahev vína. Výborný byl i v první půlce koncertu, ale protože 
během hraní neustále popíjel, ke konci už mu nebylo rozumět. 
Přesto jsem ho potom pozval ještě jednou. Do telefonu mi to slíbil 
a byl opět velmi příjemný. Jenže na to zapomněl a já jsem musel 
na poslední chvíli shánět náhradu. Mám ho pořád rád, ale potřetí 
jsem ho už nezval.

Zmínit musím hudebního experimentátora Oldřicha Janotu. Přijel 
se svou skupinou, ve které na kytaru hrála i Slovenka Ľubica Chris-
tophory. Tu jsem si taky oblíbil a potom několikrát pozval. Ľubica 
byla z Brna a vždy přijela vlakem, takže u nás nocovala. Náš dům 
často sloužil jako noclehárna a ta večerní až noční posezení a po-
vídání byla vždy velice příjemná.

Když jsem mluvil o Robertu Tamchynovi, musím ještě zmínit, že 
mně doporučil rozhlasovou režisérku Hanku Kofránkovou. I ona 
se ukázala jako výtečná vypravěčka. A taky se za mě Robert při-
mluvil u  Mirka Kováříka. Mirek byl pro mě legenda a  byl jsem 
nesmírně šťastný, když mé pozvání přijal. Nakonec k nám jezdil 
opakovaně, vždy s dalším recitátorem, Radkem Bláhou. Jejich re-
citace a představovaní různých básníků, to nemělo chybu. Mirek 
si Laskavé večery zamiloval a myslím, že i já jsem mu celkem padl 
do oka. Jeho knihu o poezii s krásným věnováním bych neprodal 
ani za milion. Škoda, že už není mezi námi.

Na  závěr tohoto dílu ještě jeden nepovedený večer. Říká se, 
že každý pořadatel kulturních akcí si musí někdy vyžrat, že mu 
nepřijdou lidé. Dnes se to zdá nemyslitelné, ale při 43. LV se to 
stalo. Přijel písničkář Marek Dusil (bratr známější Lenky). Čekal 
jsem slušnou návštěvu, ale přišli čtyři diváci. Se mnou a děvčaty 
z knihovny nás tam bylo sedm. No co, srazili jsme dva stoly, sesed-
li se u nich a Marek nám hrál. Po letech jsme se potkali na jedné 
akci v Brně a společně se tomu zasmáli. Myslím, že podobná situ-
ace se už nestane.

Zdeněk Jirásek
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